

论文

近百年丹东气温变化特征分析

陈洪伟¹, 万丽岩², 杨诚¹

1. 丹东市气象局 辽宁丹东118000; 2. 兴城市气象局 辽宁兴城125100

收稿日期 2007-11-29 修回日期 2008-1-17 网络版发布日期 接受日期

摘要 对1906—2005年丹东气温资料序列进行分析,得到近百年丹东气温变化特征。结果表明:在近百年丹东逐月平均气温变化趋势中,除夏季7月和8月呈线性递减趋势外,其他月份均呈线性递增趋势。在近百年丹东年代际和年际变化中,逐年代平均气温线性递增率为1.13℃/100 a,逐年演变过程中的年平均递增率为0.12℃/10 a。在各季的平均气温变化中,冬季(12月—翌年2月)线性增温最显著,平均线性递增率为0.30℃/10 a;春季(3—5月)次之,线性增长率均为0.12℃/10 a;秋季(9—11月)平均气温线性增温最小,线性增长率为0.06℃/10 a;夏季除6月几乎没有变化外,7—8月均呈递减趋势,整个夏季(6—8月)总线性增减率为0.03℃/10 a。近20 a年线性增暖趋势异常显著,逐年线性递增趋势为0.36℃/10 a。

关键词 [气温](#) [变化特征](#) [气候变暖](#) [趋势分析](#)

分类号

Characteristics of air temperature change in Dandong during recent 100 years

CHEN Hong-wei¹ WAN Li-yan² YANG Cheng¹

1. Dandong Meteorological Bureau; Dandong 118000; China; 2. Xingcheng Meteorological Bureau; Xingcheng 125100; China

Abstract Based on air temperature data in Dandong from 1906 to 2005, the characteristics of air temperature changes were analyzed. The results indicate that monthly mean air temperatures in July and August are linearly increasing, while those in other months are linearly decreasing. The linear ratio of mean air temperature at inter-decadal level is about 1.13 °C/100 a, and that at inter-annual level is about 0.12 °C/10 a. The warming trend is the most obvious in winter (from December to February) with 0.30 °C/10 a, followed in spring (from March to May) with 0.12 °C/10 a and in autumn (from September to November) with 0.06 °C/10 a. In summer, mean air temperature changes are small in June, while decrease in July and August. The trend ratio of summer is about 0.03 °C/10 a. The warming trend is abnormally significant during recent 20 years, and the trend ratio is about 0.36 °C/10 a.

Key words [Air temperature](#) [Change characteristics](#) [Climate warming](#) [Tendency analysis](#)

DOI:

通讯作者

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(370KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“气温”的 相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章
- [陈洪伟](#)
- [万丽岩](#)
- [杨诚](#)